



Restoration of the Memorial to the Jewish Community in Laa/Thaya

in German:

Restaurierung des Denkmals an die jüdische Gemeinde Laa/Thaya

Project

Description

In 2005, the Lead Niskor Association erected a memorial to the expelled and murdered Jews of Laa an der Thaya. Due to the proximity of the memorial to some schools, predestined by the inviting benches, the memorial has become a meeting place for many young people in the town. This educationally very valuable intention of the planning architect Uri Yokel, Washington DC, the son of Felix Yokel, born in Laa/Thaya and former member of the Jewish community of Laa, has led to soiling due to the frequent "visits" of young people. This dirt and grease stains, which no longer gave the memorial the appearance that a worthy commemoration deserves, urgently needed to be removed. In addition, weather damage had to be repaired in order to stave off erosion-related destruction. The Thornton stonemasonry company based in Laa/Thaya - the company had already realised Uri Yokel's design in 2005 and built the memorial – carried out cleaning work with a steam jet and acid-free basic cleaner, furthermore repairs were made to the joints and sealing work was carried out with an antigraffiti coating. The National Fund is asked to make an exception and support this project retrospectively.

in German:

Der Verein Lead Niskor hat 2005 ein Denkmal für die vertriebenen und ermordeten Jüdinnen und Juden von Laa an der Thaya errichtet. Durch die nahe Lage des Denkmals zu einigen Schulen, prädestiniert durch die einladenden Sitzbänke, hat sich das Denkmal zu Treffpunkt vieler Jugendlicher der Stadt entwickelt. Diese grundsätzlich pädagogisch sehr wertvolle Intention des planenden Architekten Uri Yokel, Washington DC, der Sohn von Felix Yokel, geboren in Laa/Thaya und ehemaliger Mitglied der jüdischen Gemeinde Laa, hat durch den häufigen "Besuch" junger Leute zu Verschmutzungen geführt. Diese Verschmutzungen und Fettflecken, die dem Denkmal nicht mehr das Aussehen gaben, welches ein würdiges Gedenken verdient, mussten dringend entfernt werden. Außerdem waren witterungsbedingte Schäden zu reparieren, um eine erosionsbedingte Zerstörung rechtzeitig hintanzuhalten. Der in Laa/Thaya ansässige Steinmetzbetrieb Thornton - die Firma hat den Entwurf von Uri Yokel 2005 schon umgesetzt und das Denkmal gebaut - führte Reinigungsarbeiten mit Dampfstrahler und säurefreiem Grundreiniger durch, weiters wurden Ausbesserungen an den Fugen und Versiegelungsarbeiten mit Antigraffitianstrich gemacht. Der Nationalfonds wird gebeten, dieses Projekt ausnahmsweise im Nachhinein zu fördern.

Applicant

LEAD-NISKOR - Association for the Remembrance of the Expelled and Murdered Austrian Jews

in German:

LEAD-NISKOR -Verein zum Gedenken an die vertriebenen und ermordeten österreichischen Juden

Website

<http://www.lead-niskor.org>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

28 Nov 2022

Category

Memorial - memorial

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Photos

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.